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Salvem les imatges

A l’igual que els pergamins, els llibres o els diaris, les imatges 
són un element imprescindible per recuperar el patrimoni cul-
tural i històric. Amb aquesta voluntat de conèixer els costums, 
les tradicions i els esdeveniments històrico-socials del segle 
XIX i XX, neix el projecte “Salvem les imatges”, que pretén 
animar els penedesencs a cedir –només per uns dies– les fo-
tografies antigues que tinguin a casa per així, entre tots, poder 
reconstruir la història i la manera de viure dels segles passats. 

“Salvem les imatges” és una iniciativa de l’historiador sadurninenc 
Carles Querol, l’Arxiu Històric Comarcal de l’Alt Penedès i el Con-
sell Comarcal.

Cada ajuntament s’encarregarà de nomenar una persona responsa-
ble de recollir les fotografies dels veïns del municipi. Un gestor del 
projecte les recollirà i tornarà després de passar-les a l’Arxiu Histò-
ric Comarcal, que les digitalitzarà i les entrarà al banc d’imatges.

En aquest projecte La Fura hi tindrà un paper rellevant: dedicarà un 
espai del setmanari a publicar algunes de les imatges que es rebin 
de cada municipi i a incitar a la participació com ja es fa en aquest 
número amb Vilobí.

“Salvem les imatges” és un projecte 
que pretén recuperar, catalogar i 
conservar tantes fotografies d’in-
terès històric del segle XIX i XX 

com siguin possibles dels vint-i-set munici-
pis que integren la comarca de l’Alt Penedès. 
Aquest projecte neix de la mà de l’historiador 
Carles Querol i l’Arxiu Històric Comarcal 
–entitat depenent del Consell Comarcal de 
l’Alt Penedès– i compta amb la col·laboració 
de La Fura.

Des de fa anys, Carles Querol recopi-
la imatges fotogràfiques de Sant Sadurní 
d’Anoia i ha aconseguit tenir un ampli arxiu 
fotogràfic. Per la seva banda, l’Arxiu Histò-
ric Comarcal de l’Alt Penedès és un dels més 
importants de Catalunya i compta amb més 
de 90.000 imatges. Conscients de la impor-
tància que tenen les imatges fotogràfiques a 
l’hora de recuperar els costums, les tradici-
ons, la vida quotidiana, els esdeveniments 
històrics, socials, culturals, polítics i econò-
mics, aquests dos agents, juntament amb el 
Consell Comarcal, han creat el projecte “Sal-
vem les imatges”. 

Sense perdre de vista la màxima de Mat-
hew Brady, un dels pares de la fotografia, que 
deia que “la màquina fotogràfica és l’ull de 
la història”, amb “Salvem les imatges” es fa 
una crida als ciutadans i ciutadanes de l’Alt 
Penedès perquè cedeixin temporalment a 
l’Arxiu Històric Comarcal fotografies del se-
gle XIX i XX per poder crear un banc d’imat-
ges i posar-lo a l’abast de tothom.

On portar les imatges?
Per tal de facilitar al màxim l’arribada de 

fotografies des de tots els punts de la comarca, 
s’ha ideat un protocol igual per a tots els mu-
nicipis. En primer lloc, s’hi implica l’ajunta-
ment del municipi que signa un conveni amb 
el Consell Comarcal en el qual es compromet 
a donar suport a la iniciativa i a buscar una 
persona de contacte del municipi que es faci 
càrrec de dinamitzar, localitzar i recollir les 
imatges del seu municipi. La feina d’aquest 
agent local és fer les gestions oportunes per 
a localitzar imatges fotogràfiques del propi 
ajuntament, la parròquia, les entitats i associ-
acions locals, els centres docents, les empre-
ses, les famílies més arrelades, els fotògrafs i 
afeccionats, els particulars, etc. 

Un cop aquest agent local tingui les imat-
ges, es posarà en contacte amb el gestor del 
projecte que les hi anirà a recollir, les intenta-
rà contextualitzar i les portarà a l’Arxiu His-
tòric Comarcal de l’Alt Penedès. Aquesta en-
titat serà l’encarregada d’escollir les imatges 
que consideri més interessants, les digitalit-
zarà, les intentarà documentar, i les introduirà 
al banc d’imatges. 

Un cop acabat aquest procés, el gestor del 
projecte recollirà les fotografies i les retorna-
rà a l’agent local que les farà arribar de nou 
als seus propietaris. Així, doncs, ni el propi-
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Grup familiar dels anys quaranta a l’entorn (Sant Pere de Riudebitlles).
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etari de la foto perd la imatge ni 
tampoc deixa de ser-ne propieta-
ri. Únicament el que fa és cedir-la 
a l’Arxiu perquè aquest en faci 
un ús cultural i científic, en cap 
cas lucratiu. Totes les fotografies 
que es recopilin amb aquest pro-
jecte estaran a l’abast de tothom a 
través –molt probablement– d’un 
llibre, dvd o plataforma d’inter-
net. 

El paper de La Fura
Periòdicament, aquest setma-

nari dedicarà un espai a publicar 

responents als segles XIX i XX 
no té data de finalització. El que 
es pretén és engegar una rutina i 
que quan algú tingui una fotogra-
fia que consideri interessant sàpi-
ga què en pot fer i amb qui ha de 
contactar. 

I és que, un dels aspectes 
especialment rellevants de “Sal-
vem les imatges” és que crea, 
per primera vegada, la figura 
d’un agent local que fa de nexe 
entre la població d’un municipi, 
el consistori d’aquest municipi, 
l’Arxiu Històric Comarcal i, per 
extensió, el Consell Comarcal. A 
més, aquest nou canal que s’obre 
amb el projecte es pot fer extensi-
ble a d’altres àmbits més enllà de 
la recopilació fotogràfica. 

Les imatges que es 
busquen

“Salvem les imatges” neix amb 
la voluntat d’aconseguir un fons 
fotogràfic que expliqui i ens ajudi 
a entendre com vivia la societat 
dels segles XIX i XX, per això es 
busquen fotografies que il·lustrin 
els estils de vida, els costums i 
tradicions de cada municipi. Un 
retrat de família, per exemple, 
pot servir per il·lustrar l’evolució 
de la indumentària, una foto d’un 
infant amb una joguina pot aju-
dar a conèixer amb què jugaven 
els nens dels lustres passats, una 
imatge d’un paisatge permetrà 
conèixer com era el territori... El 
ventall de fotografies suscepti-
bles d’interès és ampli. 

Pel que fa al format, es reco-
lliran fotografies en qualsevol 
suport (paper, negatius de vidre o 
negatius d’acetat). 

Del daguerrotip a la 
Leika

El 1816 Joseph Niepce va 
aconseguir fer les primeres imat-

ges negatives utilitzant 
paper tractat amb 
clorur de plata, pe-
rò no aconseguia 
fixar la imatge. 
De fet, la seva 
obsessió era 
a c o n s e g u i r 
imatges positi-
ves i en aquest ca-
mí va estar treballant 
fins que, el 1827, va 
aconseguir impres-
sionar una vista del 
pati de casa seva. 
Aquesta imatge és 
considerada la pri-
mera fotografia 
permanent de la 
història i el procés 
mitjançant el qual la 
va aconseguir se’n 
va dir heliografia.

Poc temps des-
prés, Louis Jacques 
Mandè Daguerre, un 
jove pintor francès, 
s’interessa per la fei-
na de Niepce i intenta 
convèncer-lo per as-
sociar-se. Davant les 
evasives de Niepce, 
Daguerre comença a treballar en 
un procés que ell mateix va ano-
menar daguerrotip i que consistia 
en làmines de coure platejades 
tractades amb vapors de iode. 
El daguerrotip, presentat l’any 
1839, va ser el primer procedi-
ment fotogràfic fet públic i va 
causar un gran impacte en una 
societat acostumada a observar 
imatges fetes amb procediments 
manuals (dibuixos, gravats...). Va 
ser tal la repercussió que va tenir 
el manual on es descrivia el seu 
procediment, que es va haver de 
reeditar i traduir a diversos idio-
mes nombroses vegades. 

Pràcticament al mateix temps 
que els francesos Niepce i Da-
guerre, el britànic William Henry 

Fox Talbot, un científic fill 
d’una família aristòcra-
ta, presenta imatges 
obtingudes a través 
d’un procés ideat per 
ell mateix anomenat 
calotip. 

El 1851 apareixen 
els negatius de vi-

dre, una nova tècnica 
que unia el daguerrotip 
i el calotip i que, com 
a novetat, permetia 
obtenir còpies d’una 
imatge. El 1854, amb 
la targeta de visita, la 
fotografia es demo-
cratitza. Aquest nou 
invent permetia fer 

fotos en sèrie, o sigui, 
per un preu assequible 
es podien fer12 fotogra-
fies en comptes d’una. 

 Cap al 1860 la fo-
tografia esdevé una 
indústria poderosa, es 
comencen a fabricar àl-
bums en sèrie per poder 
agrupar totes les foto-
grafies dels familiars, es 
fan fotos per vendre de 
personatges rellevants 
de l’època (cantants 
d’òpera, polítics, pa-

pes...). En aquest període 
els fotògrafs signen les imatges i, 
fins i tot, escriuen en el dors els 
premis i títols que han aconse-
guit. És l’època dels grans estu-
dis fotogràfics i dels retrats.

El 1888 la primera càmera de 
sèrie, la Kodak, carregada amb 
paper transparent, es comença a 
vendre amb el reclam “Vostè pre-
mi el botó, nosaltres fem la resta” 
i la fotografia es posa a l’abast 
de milions de persones. A partir 
d’aquest moment apareixen les 
pel·lícules de color i les prime-
res diapositives. El 1913 surt la 
primera Leika i el 1947 les Pola-
roid. 

Pere Poch i Carbó (1858-1935), alcalde ara 
fa un segle, amb la seva esposa Eulàlia Ju-
nyent. Va ser cessat arran els fets de la Set-
mana Tràgica (Sant Sadurní d’Anoia).
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algunes de les imatges documen-
tades que s’hagin rebut de cada 
municipi, a la vegada que dona-
rà a conèixer el nom i telèfon de 
l’agent local per tal que tothom 
pugui fer-li arribar més imatges. 
Per tant, la funció de La Fura 
dins de “Salvem les imatges” se-
rà de difusió.

Un projecte obert
El projecte per a la recupera-

ció, catalogació i conservació de 
les imatges d’interès històric dels 
municipis de l’Alt Penedès cor-
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Carles Querol 
Historiador, exalcalde i 
regidor de Sant Sadurní 
d’Anoia. Autor de cinc lli-
bres d’història sobre aquest 
poble. D’uns anys cap aquí 
treballa per recuperar fo-
tografies antigues de Sant 
Sadurní.

– Quina tasca desenvolupa-
rà dins el projecte “Salvem les 
imatges”?

La meva feina serà coordinar 
i gestionar el projecte. En primer 
lloc, a través de tots els ajunta-
ments de la comarca, coordinaré 
la recerca d’imatges locals (fo-
tografies o negatius) dels segles 
XIX i XX de famílies, entitats, 
associacions, clubs esportius, 
parròquies, empreses, publicaci-
ons locals, cooperatives, etc. En 
segon lloc, intentaré identificar 
les imatges i les lliuraré a l’Arxiu 

Comarcal, que serà qui les digi-
talitzarà i les entrarà al seu fons. 
Finalment, retornaré els origi-
nals als seus propietaris a través 
dels ajuntaments. A més em cor-
respondrà intentar aconseguir 
imatges dels municipis de l’Alt 
Penedès d’altres arxius, com de 
l’Arxiu Nacional de Catalunya, 
l’Arxiu Mas, l’Arxiu d’Imatges 
de la Biblioteca de Catalunya, 
l’Agència EFE , entre altres.

– Com sorgeix la idea d’impul-
sar un projecte per recuperar 
imatges? Per què?

“Salvem les imatges” neix a 
partir de la meva experiència per-
sonal a Sant Sadurní, que vaig co-
mençar el 1970, i d’experiències 
similars a molts municipis de la 
comarca. La majoria d’ajunta-
ments s’han proposat la recupe-
ració de la memòria col·lectiva, 
organitzant exposicions i edici-

ons de llibres i revistes amb foto-
grafies antigues. Però tot aquest 
material està ara dispers, sense 
suport digital i sense classificar.

El 1865, als inicis de l’invent 
de la fotografia, el retratista ame-
ricà Mathew Brady es va adonar 
que “the camera is the eye of his-
tory” (la màquina fotogràfica és 
l’ull de la història). Des d’ales-
hores, les imatges fotogràfiques 
ens han ajudat a entendre millor 
el món. Si aconseguim salvar les 
imatges de l’Alt Penedès dels dos 
darrers segles haurem salvat una 
part de la nostra història i l’enten-
drem millor.

– Quan comença a gestar-se el 
projecte?

A principis d’aquest 2006, 
quan constato que tot aquest ma-
terial fotogràfic corre el perill de 
perdre’s, i quan detecto que molts 
historiadors comarcals lamenten 

que el treball de recerca fet a Sant 
Sadurní ens els darrers trenta-sis 
anys –que ha permès recopilar 
gairebé cinc mil fotografies an-
tigues– no sigui la norma sinó 
l’excepció.

“Si aconseguim salvar les 
imatges de l’Alt Penedès dels 

dos darrers segles haurem 
salvat una part de la nostra 

història.”

– Quin tipus de fotografies bus-
quen?

En principi, de tota mena. 
Personals, familiars, gremials, 
de costums i tradicions, d’oficis, 
de tradicions i festes populars i 
religioses, de paisatges urbans i 
rurals, de la verema, dels cellers, 
del vi, del xampany i del cava, de 
la Guerra Civil, d’edificis públics 
i privats. El criteri de selecció que 
establirem després a l’Arxiu Co-
marcal a l’hora de reproduir-les i 
identificar-les serà que les imat-
ges tinguin l’interès testimonial 
d’una època.

– Quin és l’objectiu, és a dir, 
s’han fixat alguna xifra de foto-
grafies a aconseguir? 

Veurem quina resposta, qui-
na col·laboració i quin resultats 
s’aconsegueixen a cada munici-
pi. Quan hem intentat quantificar 
una xifra orientativa ens sembla 
que recollir-ne unes cinc mil se-
ria tot un èxit en aquesta primera 
etapa que durarà tot un any.

– Vostè fa anys que es dedica a 
recuperar fotografies de Sant 
Sadurní. Quin és l’estat de la 

Qui és qui a  
“Salvem les imatges”
Com hem vist, hi ha tres agents implicats en 
aquest projecte: l’historiador Carles Querol, 
l’Arxiu Històric Comarcal de l’Alt Penedès i el 
Consell Comarcal de l’Alt Penedès. Hem volgut 
parlar amb cadascú d’ells perquè ens expliquin 
quins motius els han engrescat a participar-hi i 
quina tasca desenvoluparan dins el projecte. 
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qüestió a la resta de municipis 
de la comarca?

No és homogeni. A Vilafranca, 
Gelida, Sant Sadurní, Sant 
Martí Sarroca, Sant Pere de 
Riudebitlles, Torrelles de Foix, 
Santa Margarida i els Mon-
jos, Sant Cugat Sesgarrigues i 
Subirats, entre altres, hi ha molta 
feina feta i intentarem integrar-la 
al projecte. En altres poblacions 
caldrà començar de zero.

Ramon Creixell
Vicepresident segon del 
Consell Comarcal de l’Alt 
Penedès

– Què té aquest “Salvem les 
imatges” que ha fet que el Con-
sell Comarcal s’hi involucri?

És un projecte que té molts 
atractius, es pot valorar i jutjar 
des de diferents angles i en tots 
hi trobes l’interès. El Consell se 
sent concernit en la preservació i 

dinamització del patrimoni de la 
comarca en un sentit ampli, tant 
en la conservació del paisatge 
i del medi com en la preserva-
ció del patrimoni arquitectònic. 
El patrimoni històric és el que 
ens lliga amb el nostre passat 
col·lectiu, és el que ens aporta 
elements d’identificació que ens 
permeten percebre’ns com a co-
munitat.

Per altra banda, el Consell Co-
marcal gestiona l’Arxiu Històric 
Comarcal, una eina importantís-
sima en la preservació i dinamit-
zació del patrimoni documental, 
i des d’aquest punt de vista no 
podíem estar aliens a aquest pro-
jecte. 

– Quina funció tindrà el Consell 
Comarcal dins l’engranatge del 
projecte?

En primera instància, farà de 
bressol. Som el punt de conflu-
ència de diferents agents que se 
senten involucrats en “Salvem les 
imatges”, el Consell Comarcal 
els uneix, els connecta i els ajuda 
a tirar endavant el projecte. 

Una peça fonamental de tot 
aquest procés són els ajuntaments 
perquè són la finestra de rebuda 
d’aquesta documentació gràfica i 
són també l’element que aporta als 
titulars dels documents la tranquil-
litat i la garantia que aquestes 
imatges no es perdran. Per tant, 
com que els ajuntaments són una 
peça molt important en tot aquest 
projecte, té lògica i coherència 
que hi estiguem involucrats.

– Com responen els ajuntaments 
o, si més no, com es preveu que 
responguin quan se’ls proposi 
participar en el projecte?

La relació amb els municipis 
està en una fase molt incipient, 
hi ha alguns contactes ja fets que 
han tingut una excel·lent recep-
tivitat i disposició i això ens fa 
creure que el projecte funcionarà 
bé. “Salvem les imatges” també 
servirà als ajuntaments perquè 
se’ls en donarà un fons específic 
del seu municipi.

– Una de les particularitats del 
projecte és que obre canals de 
col·laboració nous que vinculen 
els ciutadans, el consell comar-
cal i l’arxiu. Aquesta xarxa es 
podria ampliar a altres projec-
tes?

Es pot estabilitzar i potser des-
prés d’aquesta iniciativa en poden 
venir altres de tipus semblant. 
Segur que al Penedès hi ha ciu-
tadans anònims que durant anys 
han fet una tasca de recollir infor-
mació de diferents camps. Hi ha 
molta d’aquesta gent que potser 
en posar-se en marxa aquest pro-
jecte i amb la tasca de difusió i 
projecció que li garanteix la pu-
blicació a La Fura, trobarà la ma-
nera de posar la feina que ha fet 
al llarg dels anys al servei de tota 
la comunitat.

– Es parla de la possibilitat 
d’editar un llibre amb les imat-
ges cedides. Què hi ha de cert en 
aquesta afirmació?

És un dels mecanismes que 
s’han considerat. Estic segur que 
hi haurà material de qualitat su-
ficient, i confio també que tin-
drem els recursos necessaris per 
difondre’l en suport paper, digital 
o amb una plataforma a internet 
que posi a l’abast d’una manera 
més àgil i directa aquestes imat-
ges a particulars, institucions, en-

titats... A partir del banc d’imat-
ges podem plantejar els mecanis-
mes de difusió, que és el que s’ha 
de fer amb el patrimoni, posar-lo 
a l’abast de tota la ciutadania, de-
mocratitzar-lo i dinamitzar-lo.

“El patrimoni s’ha de posar a 
l’abast de tota la ciutadania, 

democratitzar-lo i  
dinamitzar-lo.”

– Com encara el projecte? Quins 
objectius preveuen assolir?

Sembla una resposta tòpica 
però ho dic amb tota la confian-
ça i la il·lusió: per la solvència 
dels socis en aquesta operació 
(tècnics de l’arxiu, institucions 
i entitats de l’Alt Penedès que 
treballen en el món de la histò-
ria local i comarcal i la difusió i 
capacitat de donar-li ressò de La 
Fura) estic convençut que funci-
onarà bé. Sé que hi ha estudiosos, 
famílies i entitats que han tingut 
la cura de conservar aquest pa-
trimoni gràfic, i estic segur que 
tindran la generositat i el sentit de 
col·lectivitat com per participar 
en aquest projecte. 

– A banda de “Salvem les imat-
ges”, quines altres tecles toca el 
Consell Comarcal pel que fa a la 
preservació del patrimoni de la 
comarca? 

El Consell Comarcal és una 
institució molt modesta però som 
titulars de l’Arxiu Històric Co-
marcal. En matèria de patrimoni 
arquitectònic, no hi intervenim 
massa perquè la Llei de Patrimoni 
de Catalunya ens assigna només 
un paper molt concret i puntual. 
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El Consell intervé sobretot en 
el paisatge i el medi com a bé pa-
trimonial. Les fotografies seran 
un testimoni indiscutible i gràfic 
d’una realitat física de la comar-
ca, de manera que “Salvem les 
imatges” és una iniciativa que es 
relaciona molt estretament en les 
accions que es fan a nivell comar-
cal però també a nivell local.

Josep Maria Masachs
És el director de l’Arxiu 
Històric de l’Alt Penedès, 
un dels arxius comarcals 
de Catalunya amb un banc 
d’imatges més gran.

– Per què l’Arxiu Comarcal s’ha 
involucrat en aquest projecte? 

Considerem que és document 
qualsevol cosa que ens pugui 
aportar informació, no només és 
document el que hi ha escrit en 
paper sinó també tota la infor-
mació que puguem treure de les 
fotografies. Per això una de les 
funcions de l’Arxiu és mirar de 
recuperar totes les imatges que 
ens puguin informar del passat. 
Ara es fa aquesta campanya amb 
els particulars perquè així reco-
llirem una informació que serà 
diferent de la història oficial. No 
recollirem imatges d’inaugura-
cions ni d’actes oficials sinó que 
recollirem imatges de famílies, 
de formes de vida..., imatges més 
quotidianes i properes a la gent. 
Una mica és acabar el discurs que 
l’únic important és el que fan les 
institucions o les autoritats. La 
vida i la història la fan tots els 
ciutadans, no només els que estan 
a les esferes del poder. La suma 
de moltes històries acaba fent 
una forma de vida.

– Què hi heu vist de rellevant?
Que anem a buscar la font 

d’informació dins de les cases. 
De fotografies oficials en tenim 
milers però no t’acaben aportar 
tota la informació que vols. El 
que volem són imatges quotidia-
nes de la manera de viure de la 
gent. A més, ara les tendències 
van cap aquí, no interessa tant 
què fan els governs i les institu-
cions sinó intentar recuperar les 
formes de vida. 

– Quina tasca desenvolupa-
rà l’Arxiu Comarcal de l’Alt 
Penedès en aquest projecte?

El que nosaltres farem serà re-
collir les imatges, digitalitzar-les, 
guardar-les en suports que ens 
permetin després recuperar-les i, 
en definitiva, posar-les a l’abast 
de la gent.

– Quant temps calculen que 
s’allargarà el projecte?

És un projecte obert, hi haurà 
una data d’inici però la de finalit-
zació quedarà oberta. No hi haurà 
una data límit perquè tothom en-
tregui les imatges. A mesura que 
es vagin entregant fotografies es 
podran anar incorporant. Per ai-
xò comptem amb el suport dels 
ajuntaments, perquè sempre hi 
haurà una persona que canalitzi 
aquesta recollida. És un projecte 
que no té fi. 

“Busquem imatges familiars 
i quotidianes per acabar 

amb el discurs que la història 
només la fan les institucions i 

les autoritats.”

– Qui cedeixi una imatge conti-
nuarà sent-ne propietari?

Efectivament. La persona que 
faci el lliurament continuarà sent 
sempre el propietari de la foto-
grafia, no en perd ni la propietat 
ni la imatge. 

– Quin ús es farà de les fotogra-
fies?

Únicament cultural i científic, 
en cap cas lucratiu. Ningú po-
drà muntar-se un negoci amb la 
imatge que algú altre hagi cedit 
i, en cas que vulgui fer-ho, haurà 
de demanar permís al propietari. 
Amb aquestes fotografies també 
es podran il·lustrar documentals, 
pel·lícules... L’èxit de la campa-
nya dependrà de les fotografies 
que es recullin però d’usos se n’hi 
poden donar molts, des d’editar 
materials didàctics per a les es-
coles, a il·lustrar documentals i 
pel·lícules. La intenció també és 
que tot aquest banc d’imatges es 
pugui consultar des d’internet. 

– Com es catalogaran les imat-
ges?

Entraran a formar part del banc 
d’imatges de l’Arxiu. Actualment 
aquest banc d’imatges té unes 
90.000 fotografies. Les imatges 
que entrin amb aquest projecte 
s’identificaran amb el propietari, 
la procedència i tota la informa-
ció que ens puguin aportar de ca-
da fotografia. Per això és impor-
tant que la gent doni la màxima 
informació possible de la imatge 
per poder-la documentar bé.

– Totes les fotografies que es re-
bin podrien tenir sortida en un 
llibre?

En principi és el que s’hauria 
de fer. En primer lloc, s’haurien 
de seleccionar per acabar editant-
les en un DVD o un llibre, en una 
eina que pugui visualitzar tota la 
campanya. 
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